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survey, using visual-tactile clinical inspection, combined with the area between the teeth vital 2% solution of methylene 
blue coloring and interproximal radiography,that is one of the most informative and accessible methods in the diagnosis 
of posterior teeth contact surfaces caries (CSC). The posterior teeth CSC frequency occurrence was reviewed and 
statistically processed, depending on the surface localization (medial, distal, medial-distal), both in general and 
separately, according to the tooth type (molars and premolars) on the upper and lower jaws, on the right and the left 
sides. The posterior teeth proximal surfaces, being in contact with crowns and restorations on the contact surfaces, 
were also examineed and studied .Both the equally possible and  the statistically significant, contact caries incidence 
differences, depending on the surface localization, were found out. The posterior teeth contact caries incidence was 
statistically identified according to the surface localization. Defined and statistically processed portion of the posterior 
teeth proximal surfaces caries, bordering with artificial restoration, was defined and statistically processed, allowing us 
to presupose caries development due to iatrogenic damage.
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В статье представлены результаты исследования состояния системы антирадикальной защиты крови и 
активности пищеварительных протеиназ (пепсина, трипсина, химотрипсина) в гомогенатах желудка и под-
желудочной железы экспериментальных животных (крыс), подвергнутых интоксикации четыреххлористым 
углеродом. В ходе проведенных исследований установлено, что под действием четыреххлористого углерода в 
организме крыс наблюдалась активация процессов перекисного окисления липидов (ПОЛ), дисбаланс в работе 
ферментов антирадикальной защиты крови (каталазы и супероксиддисмутазы), а также снижение выработки 
пепсина, трипсина и химотрипсина. Использование льняного масла, масел черного и грецкого орехов у крыс с 
моделью острого токсического поражения печени, вызванного введением четыреххлористого углерода, способ-
ствовало снижению интенсивности протекания процессов липопероксидации, нормализации работы фермен-
тативного звена антирадикальной системы крови, а также характеризовалось тенденцией к восстановлению 
выработки пищеварительных протеиназ. Полученные результаты создают предпосылки для дальнейшего из-
учения и использования изучаемых растительных масел в комплексном лечении патологических состояний, 
возникающих после попадания в организм человека различных токсических агентов. 
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In our research we show the results of study of state antiradical protection system of blood and activity of digestive 
proteases (pepsin, trypsin, chymotrypsin) in homogenates of the stomach, pancreas of experimental animals (rats) that 
were exposed to intoxication by carbon tetrachloride. In course of study we found that there are the activation of lipid 
peroxidation (LPO), imbalance in enzymes of antiradical protection system (catalase and superoxide dismutase) and the 
decrease of pepsin, trypsin and chymotrypsin production in rats, which were poisoned by carbon tetrachloride. Using 
the flax oil and juglans nigra and juglans regia oils helped to reduce intensity of the processes of lipid peroxidation, to 
normalize enzymatic chain of antiradical protection system of blood and also tend to restore production of digestive 
proteases when rats have got a model of acute toxic liver injury induced by administration of carbon tetrachloride. 
These results create a basis for further studying and using these vegetable oils in treatment of pathological conditions 
after transmission different toxic agents to human body.
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Приведены результаты социологического опроса 1205 человек населения г. Набережные Челны об отношении 
к вакцинации против гриппа.  Социологическое исследование проводилось в поликлиниках города. Основной кон-
тингент респондентов имели среднеспециальное образование (59,1%), высшее (32,1 %) и среднее (9,8 %). Состояние 
своего здоровья 39,2% респондентов оценили как «хорошее», 56,1% – «удовлетворительное», 4,7 % – «неудовлетвори-


